
DN Årsmøde Egedal 2023



Lavbundsjorde - Udtagning

• Der har været møde med Nola (Nordsjællands Landboorganisation) – de vil gerne 
spille med.

• Der er dialog med Naturstyrelsen omkring finansiering.

• Der kommer en sag i KTMU, enten i december eller januar – vi har ikke talt ret 
meget om det offentligt- Grundejerne skal have en direkte henvendelse og ikke 
læse om det på internettet eller fra et møde som i aften. Det er frivilligt for 
lodsejer at deltage – så I må vente lidt endnu.

Jeg tror på at vi får lavet aftaler i 2024 på ét eller flere projekter, og forhåbentligt 
gang i anlægsarbejderne i 2025 (her er jeg lidt optimistisk, normalt tager projekter 
3-7 år at gennemføre)



Visioner for Grundvand

• Intet nyt – eksisterende vandforsyningsplan forlænges 1 år pga. ressourcemangel 
til at lave en ordentlig revidering (Vi har valgt at prioritere Spildevandsplan 
(Områdeplaner), samt implementering af Klimahandleplan).

• Indsatsplaner for grundvandsbeskyttelse, 4 x 2006, 1 x 2010, 2 x 2011, 1 x 2021 
– Vi planlægger på at få opdateret 1 i 2024

• Vi prøver at bryde siloerne lidt ned, så vi taler grundvand når vi taler klima – 
f.eks. at rejse klimaskov på områder som skal grundvandsbeskyttes

• Jeg har haft møde med KVE og Grønt Råd og opfordret til samtænkning / 
samfinansiering 

• En grundvandspark bør indgå i overvejelserne, men det bliver ikke i 2024





Hvad har vi nået på 2 år

• Ring 5 – I den nye planstrategi er Egedal Kommune imod BÅDE den nordlig og 
den sydlige del.

• Det er nu vi skal opretholde presset (tak til www.nejtilring5.dk)

• Vurdering – der er helt andre tanker omkring Frederikssundmotorvejen, vi 
skal vælge kampene – så et fokus på Ring 5 anbefales.

• Drift af åer 

• Udbudt på andre vilkår (ikke billigst, men kvalitetsbaseret)

• 2 km af Damvad Å udtaget og undersøges om biodiversitet og miljømål kan 
tilgodeses ved at kommunens egen drift står for den og arbejder med ændret 
vedligeholdelse.

• Grønså Å genslynges lige nu ved Smørum Golfklub – dette er et tillæg til de 
tiltag der skulle laves jf. Vandplan 2 – og vi har selv fundet pengene i driften 
sammen med Smørum Golfklub

• Planstrategien – God fælles proces – Høringssvar virker!

http://www.nejtilring5.dk/


Konkret Udfordring

• INGEN nye penge – men ikke besparelser i år (det var der sidste år)

• Balance imellem at lave planer og dokumentation i forhold til at lave reelle 
tiltag.

• Balance imellem projektforankring og ændret drift

• Alt hvad vi laver betyder ændret drift – så der er noget andet vi ikke når… 



Ønskeliste 
(PERSONLIG – der har ikke været en politisk stillingtagen)

• Et årsværk mere i driften til en ”Å og træ medarbejder”

• Vi har ½ årsværk til Å-mand, det kunne forbedre løsningerne med et årsværk 
mere – og det ville være fast i driften og ikke 1 årigt projekt!

• En mere ambitiøs træpolitik (måske indlejret i en naturpolitik)

• Træ og skovrejsning, både langs åer/biodiversitetskorridorer og som middel til 
grundvandsbeskyttelse

• Skovbørnehaver (udflytterstuer), i stedet for flere bygninger

• En simpel årlig oversigt om initiativer (vender jeg lige tilbage til)

• En Å-gruppe, med DN, Lodsejere, NOLA, Lystfiskere m.m. som IKKE kun stiller 
krav men også støtter med udvikling og drift! 

• Inspiration ”Den Sjællandske Grusbande” – men med et bredere / længere 
fokus.



Dilemmaer – og muligheder
(PERSONLIG – der har ikke været en politisk stillingtagen)

• Vedvarende Energi (Sol, vind og biomasse) – kontra natur… hvor lander vi?

• Solcelleanlæg skal bygges i harmoni med naturen - BIO (dm.dk) 

• Balance Beskyt/Benyt

• Nyttejobs er et krav fra sommeren 2025

•  Kan vi skabe naturværdi?

• Ressourcestærke borgere

• Mange ressourcer på klager 

• Kunne bruges på at lave noget…

Foto © Signe Moos

https://dm.dk/bio/artikler/alle-artikler/biodiversitet/solcelleanlaeg-skal-bygges-i-harmoni-med-naturen/




Oversigt – Juni 2022 KTMU 

Ufinansierede indsatser ”Vild med Egedal”





DN ???

Hvor er den næste nye 
fredning?

Hvordan får vi behovet for 
klimatiltag – herunder 
skovrejsning, vindmøller 
og solceller til at fungere 
sammen med 
eksisterende fredninger? 
Er vi klar til at opdatere 
fredninger?



DN ???
• Hvordan bruger vi de begrænsede midler vi har bedst?

• Vi kan brug alle ressourcer på planer/spørgsmål/klager – hvordan får vi fokus på et 
fælles retning

• Hvordan får vi arbejdet sammen i forhold til:

• Kommuneplan og Lokalplaner?

• Klimahandleplan – som projekter?

• Spildevandsplan og Novafos investeringer?

• Vand på overfladen (grøfter, bede, nedsivning) skaber biodiversitet! Det reneste 
vand er på privat grund! Hvem får almindelige mennesker i tale?


